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رویترز: بازار بسیار خوب ایران 
پژو را نجات داد

وال استریت ژورنال:

شرکت های بزرگ نفتی همچنان 
برای ورود به ایران احتیاط می کنند

واردات 20 هزار تن کنسانتره پرتقال 
همزمان با کاهش شدید
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در حالی که میزان فروش خودرو پژو در چین و 
اروپا به شدت کاهش یافته، اما به لطف از سرگیری 
خریدهای ایران آمار فروش این خودرو رشد 2/3 

درصد پیدا کرده است.
به گزارش فارس به نقــل از رویترز، میزان فروش 
خودروی گروه پژو در نیمه نخست امسال به لطف بازار 
بسیار خوب در ایران، 2/3 درصد افزایش یافت. این در 
حالی است که میزان فروش این نوع خودرو در بازارهای 

چین و اروپا به شدت کاهش داشته است.
بر اساس این گزارش سازندگان پژوی سیتروئن و 

DS امروز اعلام کردند که رکورد فروش 1/58 میلیون 

خــودرو را در فاصله ماه های ژانویه تــا ژوئن به ثبت 
رســانده اند که بالاتر از رقم مشابه سال گذشته یعنی 

1/54 میلیون خودرو است.
با این وجود روند کاهشی خرید چینی ها ادامه داشته 
و خرید مردم این کشــور بــا افت 45 درصدی در این 
فاصله زمانی به 152 هزار و 380 خودرو رسیده است.
بر اســاس گزارش رویترز در اروپا میانگین فروش 
این خودرو 1/9 درصد کاهش داشته و به میزان 1/04 
میلیون خودرو رسیده است که بیشترین میزان کاهش 

در خودروی پژوی DS با کاهش 45 درصد بوده است.
رویترز می نویســد اما در دیگر سو، ایران یک بازار 
بســیار مهم در نیمه اول امسال بوده و با از سرگیری 
خریدهای در سطح بالا به پژو کمک کرد که فروش در 
این کشور سه برابر خاورمیانه و آفریقا شود.شایان ذکر 
است که شرکت خودرو سازی پژو سیتروئن فرانسه که 
در سال 91 )2012( و مدتی پس از اعلام خبر تحریم 
ایــران، اعلام کرد قصد دارد بــا تعطیلی یک کارخانه 
در فرانســه بیش از 8 هزار کارگر خود را اخراج کند، 
به ایران بازگشــته تا جان دوباره ای بگیرد. شرکت پژو 

فرانسه در رده بندی خودروسازان بین المللی در رده های 
اول قرار ندارند و محصولات آنها در کلاس های تراز اول 
دسته بندی نمی شود اما به لطف مسئولان دولت یازدهم 
بازار خودرو کشور را به صورت شبه انحصاری در اختیار 
گرفته اند.با این حال فرانســوی ها که پیش از این و در 
زمــان تحریم ها قراردادهای خود با ایران را نیمه تمام 
گذاشته و کشــور را ترک کردند، با قراردادهایی که با 
دولت یازدهم بســته اند، تا حدودی خود را از شرایط 
نامطلوب گذشته جدا کرده و در غیاب رقبای تراز اول 

بین المللی، دربازار ایران جولان می دهند.

اخذ  بدون  ترکیــه ای  وارداتی  یک مرکــز 
مجوز هــای لازم و به صورت غیر قانونی اقدام به 
ایجاد یک مرکز تجاری کرده است که رد پای یکی 
از وزرا و معاون وزیر دیگری از دولت یازدهم در 

اجرایی شدن آن وجود دارد. 
به گزارش تســنیم، چندی پیــش در اقدامی غیر 
قانونی، در حاشــیه همایش بازرگانان ایران و ترکیه با 
افتتاح مرکز تجاری ترک ها در ایران، قوانین مربوط به 
حمایت از تولید داخلی و اقتصاد مقاومتی زیر پا گذاشته 
شــد. موضوعی که در آن رد پایــی از وزیر ارتباطات و 
معاون وزیــر صنعت، معدن و تجــارت دولت یازدهم 

باقی مانده است. 
ماجرا از آنجا شــروع شــد که نهاد زیبکچی وزیر 
اقتصــاد ترکیــه چنــدی پیش در نشســت خبری با 
حضــور وزیــر ارتباطات ایــران اظهار داشــت: آماده 
حضور شرکت ها و برندهای معتبرترک در ایران هستیم.

وی با دعــوت از تولیدکنندگان تــرک گفت: پذیرای 
شــرکت های ترکیه ای درحوزه هــای مختلف ازجمله 
هواپیمایی، نســاجی، کالای چوب، دکوراسیون و دیگر 

صنایع در ایران هستیم.
در این ارتباط، رسانه های ترکیه ای مانند »آناتولی« 
و »تی آرتی« در حالی اخبار و گزارش های مفصلی درباره 
ایجاد این مرکز تجاری را در رسانه های خود ارائه دادند 
که این پدیده غیرقانونی در ایران با سکوت خبری و البته 
با حضور مجتبی خسرو تاج، معاون وزیر صنعت و رئیس  

سازمان توسعه تجارت ایران، افتتاح شد.
بنابراین گزارش محمود واعظی، وزیر ارتباطات نیز 
که ریاست کمیسیون اقتصادی ایران و ترکیه را هم  بر 

تسنیم خبر داد

افتتاح غیرقانونی مرکز وارداتی ترکیه با کمک مسئولان دولت یازدهم

عهده دارد در جریان این امور بوده به طوری که قبل از 
افتتاح این مرکز تجاری، دیداری با نهاد زیبکچی، وزیر 

اقتصاد ترکیه داشته است.
این در حالی اســت که یدالله صادقی، معاون وزیر 
صنعــت، معدن و تجارت درگذشــته درباره شــرایط 
حضور نشان های تجاری خارجی در ایران اظهار داشته 
بود: برای حضور نشان های تجاری خارجی در ایران تعهد 
گرفته می شــود 20 درصد از محصول خود را در ایران 
تولید کنند و به بازار خود، خارج از ایران صادر کنند و 
در مرحله بعــدی باید 100 درصد محصول خود را در 
ایران تولید کنند کــه در غیر این صورت از بازار ایران 

خارج می شوند.

افتتاح پنهانی
بنابراین گزارش ترک ها با همکاری عوامل خود در 
ایران، قصد داشتند که این مرکز تجاری را به طور همزمان 
با نمایشگاه پوشاک استانبول هنگام ورود وزیر اقتصاد 
ترکیه به کشــورمان رونمایی کنند که با پیگیری های 
رسانه های داخلی نمایشــگاه استانبول در ایران افتتاح 

نشد، اما مرکز تجاری به طور پنهانی افتتاح شد.
ترک ها بــرای ایجاد مرکز تجاری در ایران و عرضه 
محصولات خود نه تنها مجوز نگرفته اند و روال قانونی 
را طــی نکرده اند بلکه تعهدی نیز برای تولید در داخل، 

حتی در آینده نداده اند.
در همین راســتا، مجتبی موسویان مدیرکل آسیا 

اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت ایران درباره ایجاد مرکز 
تجاری ترکیه در ایران دو مرتبه به وزیر اقتصاد ترکیه نامه 
نوشــته اســت، اما ظاهراً نامه های وی بی اثــر بوده، 
چــرا کــه رئیس وی )خســرو تــاج( خود رأســاً در 

مراسم افتتاحیه حضور یافته و سخنرانی کرده است! 
وی یادآور می شــود که تــا حــال حاضــر هیچ 
شرکت ترکیه ای بر اساس  مقررات جدید ایران مجوز 

واردات نگرفته است.
واکنش وزارت صنعت

وزارت صنعت نیز با صدور اطلاعیه ای درباره جشنواره 
خرید اســتانبول گفته است: سازمان توسعه تجارت به 
 عنوان مســئول برگزاری نمایشــگاه های تخصصی در 
سطح ملی و بین المللی هیچ گونه مجوزی جهت برگزاری 
جشنواره خرید استانبول صادر نکرده و این رویداد فاقد 

وجاهت قانونی است.
در این اطلاعیه اشــاره می شود که با پیگیری های 
متعــدد پیرامــون چگونگی اخذ مجــوز برگزاری این 
جشنواره از دفتر نساجی و پوشاک و ارگان های مختلف 
شامل اتحادیه صنف پوشــاک شمیرانات، اتاق اصناف 
ایران، مرکــز اصناف و اتحادیه صنف پوشــاک تهران 
مطلع شدیم که کلیه نهادها از این مجوز خبر نداشته اند.
بنابراین گزارش، با توجه به اینکه افتتاح مرکز تجاری 
ترکیه در ایران، بر اساس دستورالعمل های وزارت صنعت 
درباره حضور برندهــای خارجی در ایران غیر قانونی 
بوده و خود وزارت صنعت و سازمان توسعه تجارت نیز 
بر این موضوع تأکید دارند، رد پای یک وزیر و معاون 
وزیر دیگری در اجرایی شدن آن واضح و مشهود است.

در دولت نجومــی بگیران پس از 4ســال 
کش وقوس بالاخره مقررشد به مشترکان پرمصرف 
آب به جای برخــورد و جریمه فقط یک اخطار 

مودبانه داده شود!
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا گفت: براســاس 
آخرین برنامه ریزی های صورت گرفته قرار نیســت که 
مشــترکان پرمصرف آبی جریمه شــوند و آنچه مورد 
تصویب قرار گرفته این اســت که تنها برای مشترکان 

اخطارنامه ای مودبانه صادر شود.
رحیم میدانی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به 
وضعیت بحران آب در کشور، اظهار کرد: با توجه به قیمت 
پایین آب مشترکان آن طور که باید صرفه جویی ندارند 

که به نظر می رسد اگر قیمت آب به شکل واقعی درآید، 
مشترکان عنایت بیشتری به میزان مصرف آب داشته 
باشند.وی در خصوص آخرین برنامه جریمه مشترکان 
پرمصرف، عنوان کرد: به جز دریافت تعرفه آب به صورت 
پلکانی جریمه ای را برای مشترکان در نظر نگرفته ایم، اما 
اگر جایی با بحران مواجه شویم ممکن است به صورت 

موردی از شورای تامین برای قطع آب مجوز بگیریم.
معاون وزیــر نیرو در امور آب و آبفا با بیان این که 
جریمه مشترکان پرمصرف نیاز به قانون دارد، ادامه داد: 
در حال حاضر قانونی در این زمینه وجود ندارد، لذا ما 
نمی توانیم به صورت غیرقانونی غیرمشترکی را وادار به 
پرداخت جریمه کنیم، اما برای قطع انشعاب می توان از 

شورای تامین مجوز اخذ کرد.
میدانی تصریح کرد: در آخرین جلسه صورت گرفته 
در این رابطه قرار بر این شــد که حداقل به مشترکان 
پرمصرف اخطاریه ای با لحن مودبانه ارسال و از مشترک 
درخواســت شــود در میزان مصرف خود توجه لازم را 

داشته باشند.
وی با اشاره به شرایط وضعیت منابع آبی در کشور، 
گفت: به نظر می رســد که لازم است برخی قوانین در 
حوزه آبی تدوین شود تا از این طریق بتوان میزان مصرف 
را مدیریت کرد، اما باید گفت که در حال حاضر قانونی 

برای جریمه مشترکان پرمصرف وجود ندارد.
گفتنی اســت طی 4سال گذشته همواره مسئولان 

وزارت نیرو وعده می دادند که پیشــنهاد برخورد قاطع 
اعم از قطع آب یا جریمه مشترکان پرمصرف را به دولت 
حســن روحانی داده اند و قرار است این پیشنهادات در 
دستور کار دولت قرار گیرد حالا در روزهای پایانی دولت 
موســوم به تدبیر وامید که به دولت نجومی بگیران نیز 
مشهور شده، اظهارات معاون وزیر نیرو نشان داد که قرار 
نیست این دولت برخورد قاطعی با مشترکان پرمصرف 

صورت دهد.
 ظاهرا اغلب مشــترکان پرمصرف جزو ثروتمندان 
و مرفهین شــهرها هستند که بی توجه به تذکرات پی 
درپی برای صرفه جویی در مصرف آب به پرکردن آب 

استخرو... مشغولند.

تصمیم دولت نجومی بگیران برای برخورد با مشترکان پرمصرف 

اخطار مؤدبانه به جای جریمه و قطع آب!

مدیر عامل بانک ملی بــا بیان اینکه قرار 
است نرخ ســود بانکی به  تدریج کاهش یابد، 
گفت: پیشنهاد این است که نرخ سود سپرده 

به کمتر از ۱۵درصد کاهش یابد.
در حالی که نرخ تورم در فروردین ماه ســال 94 
به 15/5 درصد رســید و تا پایان همان ســال هم تا 
11/9 درصد کاهش پیدا کرد، اما نرخ سود بانکی از 
15 درصد کمتر نشــد تا فاصله بین نرخ سود بانکی 

و تورم بیشتر شود.
متاسفانه در سال گذشته نیز که نرخ تورم باز هم 
با ادامه روند کاهشــی خود به 9 درصد کاهش پیدا 
کرد، نرخ سود بانکی همچنان در همان سطح قبلی 
باقی ماند و فاصله نرخ تورم و نرخ سود بانکی به رقم 

شش درصد رسید. 
این در حالی اســت که بارها و بارها شاهد بودیم 
که حتی همین کاهش نرخ ســود نیز توسط برخی 
از بانک ها و موسســات )خصوصا بانک ها و موسسات 
بخش خصوصی( دور زده شده و این نهاد های مالی 
باز هم با روش های دیگری اقدام به پرداخت سود های 

نامتعارفی برای جلب مشتری کرده اند. 
بــا این وجود، در حال حاضــر اخباری مبنی بر 
کاهش نرخ ســود بانکی به گوش می رسد. هر چند 
این بحث در شرایطی مطرح می شود که اغلب بانک ها 
نرخ مصوب 15 درصد برای سپرده و 18 درصد برای 
تســهیلات را رعایت نمی کنند و مدت هاســت نرخ 
سود ســپرده به ســطح 20 درصد و بیشتر رسیده 

اســت، اما باید دید بانک مرکزی حاضر است نظارت 
بیشتری برای اجرایی شدن واقعی تصمیمات جدید 

خود اعمال کند؟ 
در همین زمینه محمدرضا حسین زاده، مدیر عامل 
بانک ملی در جمع خبرنگاران در خصوص کاهش نرخ 
سود سپرده ها و تسهیلات بانکی برای کمک به تولید 
اظهار داشــت: بانک های دولتی تصمیم گرفتند که 
همسو با سیاست های دولت نرخ ها را پایین بیاورند.

به گزارش فــارس،  وی با بیــان اینکه هدف ما 
همراهی با دولت در کاهش نرخ ســود است، افزود: 

قرار است نرخ سود بانکی به تدریج کاهش یابد.
مدیرعامل بانک ملی در پاسخ به این نکته که گفته 
می شود برنامه شورای پول و اعتبار برای تثبیت نرخ 

فعلی نرخ سود و کاهش آن در آینده است، بیان کرد: 
نظر شــورای پول و اعتبار تثبیت نیست بلکه نرخ ها 

باید کاهش یابد.
حســین زاده تصریح کرد: بانک ها منتظر تصمیم 
بانک مرکزی هســتند تا نرخ را اعلام کند و ممکن 

است نرخ پایین تر از نرخ کنونی بیاید.
وی در واکنش به این جمله که برخی گمانه زنی ها 
از نرخ سود 12 درصدی برای سپرده های یکساله خبر 
می د هد، گفت: پیشــنهاد این است که نرخ سود به 

کمتر از 15 درصد کاهش یابد.
رئیس شورای هماهنگی بانک های دولتی بدون 
اعلام نرخ مدنظر بانک ها، تاکید کرد: شــورای پول و 
اعتبار هرچه سریع تر در این زمینه تعیین تکلیف کند.

مدیرعامل بانک ملی:

نرخ سود بانکی به تدریج کاهش می یابد

شــهردار لواســان گفت: تعدادی از مسئولان 
سیاسی کشور در شــهر توریستی لواسان زندگی 

می کنند.
علی مرادی اخیرا در نشست خبری جشنواره گیلاس 
با اشــاره به اینکه چهره های مختلف هنری و ورزشی در 
لواســان زندگی می کنند تاکید کرد: عــلاوه بر این افراد، 
تعداد زیادی از مســئولان سیاسی کشور هم در این شهر 

توریستی زندگی می کنند.
وی البته اســامی این مسئولان سیاسی را که در شهر 
گــران قیمــت و خوش آب و هوای لواســان رحل اقامت 
گزیده انــد اعلام نکرد اما چندی پیش رســانه ها از عباس 

آخوندی وزیر راه و شهرسازی حسن روحانی به عنوان یکی 
از مسئولان دولت نام بردند که در این شهر ویلای وسیعی 
دارد.همچنین در این باره نام وزیر آموزش و پرورش نیز به 
میان آمد که بخشی از ویلای او ظاهرا به انبار واردات پوشاک 
خارجی توسط دخترش اختصاص یافته بود.همچنین سایت 
مشرق در گزارشی در این خصوص نوشت: طبق بررسی ها 
وزیر آموزش  و پرورش )فخرالدین احمدی دانش آشتیانی(، 
راه و شهرســازی )عباس آخوندی( و وزیر صنعت، معدن 
و تجارت )محمدرضا نعمت زاده( ســه وزیر دولت روحانی 

هستند که در منطقه لواسانات شهر تهران ساکن اند. 
البته وزیر راه و شهرسازی درحالی در ویلای بزرگش در 

لواسان زندگی می کند  که همزمان بسیاری از مردم کشور 
از گرانی مســکن، گرانی اجاره بهای مســکن و بی تعهدی 
مسئولین در قبال ساخت و تکمیل مسکن مهر رنج می برند.
مشــرق در مطلب دیگری با اشــاره به حملات مکرر 
عباس آخوندی به طرح مســکن مهر نوشت: در شرایطی 
که وزارت راه و شهرسازی هیچ برنامه ای جز تحریک تقاضا 
با استفاده از مکانیسم پرداخت وام خرید و البته جوسازی 
برخی رسانه های وابسته برای برهم زدن بازار مسکن نداشت، 
عباس آخوندی وزیر راه و شهرســازی سیاست دولت نهم 
و دهم برای خانه دار کردن اقشار کم درآمد را به باد انتقاد 
گرفــت. وی البته برخلاف این حملات که در طول دوران 

تصدی پست وزارت راه و شهرسازی صورت داد، در بیست 
و سوم مردادماه 92 و در جلسه رأی اعتماد مجلس گفته 
بود: »شخص من هرگز با مسکن مهر مخالف نبوده و نیستم 
و من جزو اولین کسانی بودم که این موضوع را وارد نظام 
برنامه ریزی ایران کردم که بعد از آن، این مســئله ردیف 
پیدا کرد و مباحث دیگری چون بهسازی مسکن روستایی 
و مسکن اجتماعی تا قبل از دوره مسئولیت من در تاریخ 

ایران سابقه ندارد!«
به هرحال معلوم نیســت مردم باید به ویلای وســیع 
آقای وزیر در لواسان گران قیمت نگاه کنند یا به اظهارات 

پرتناقض او؟

شهردار لواسان:

تعدادی از مسئولین سیاسی کشور در شهر توریستی لواسان زندگی می کنند

وال اســتریت ژورنال گزارش داد: با وجود امضای قرارداد توتال با 
ایران برنامه بلندپروازانه این کشور برای صنعت نفت و گاز خود با رویکرد 

احتیاطی شرکت های بزرگ فعال در زمینه انرژی مواجه شده است.
به گزارش تسنیم به نقل از وال استریت ژورنال، در طول برگزاری کنفرانس 
نفتی استانبول، مقامات ایرانی شرکت کننده گفتند، تعهد شرکت فرانسوی توتال 
به سرمایه گذاری یک میلیارد دلاری در صنعت گاز این کشور فصل جدیدی در 
توسعه صنعت انرژی ایران از زمان لغو تحریم ها گشوده است. مقامات ایرانی وعده 
داده اند 10 قرارداد مشابه قرارداد توتال در سال آینده به امضا برسد. آنها همچنین 
اعلام کرده اند که به دنبال جذب 92 میلیارد دلار ســرمایه گذاری خارجی برای 
افزایش تولید نفت ایران به میزان یک سوم و 15 برابر کردن صادرات گاز کشور 

تا سال 2021 هستند.
امیرحسین زمانی نیا، معاون وزیر نفت ایران به خبرنگاران گفت: »دست های 
ما پر اســت.« وی افزود، 25 قرارداد در حال مذاکره با شرکت های خارجی است. 
»ما فکر می کنیم اکنون وضعیت به اندازه کافی برای حضور شرکت های بین المللی 

در ایران عادی است.«
اما حتی به رغم وجود ذخایر بزرگ نفت و گاز در ایران، دیگر شــرکت های 
بزرگ نفتی جهان همچون توتال مشتاق ورود به بخش انرژی این کشور نیستند.
شرکت های غربی همچنان نگران گرفتار شدن در تحریم های پابرجای دولت 
آمریکا هستند که به بهانه های تسلیحاتی، حقوق بشری و تروریزم علیه ایران وضع 
شده اند. به طور کلی، روند افت قیمت نفت در طی 3 سال گذشته موجب شده تا 

شرکت ها برای سرمایه گذاری های جدید احتیاط بیشتری پیشه کنند.
باب دادلی، مدیر شــرکت بی پی در حاشیه کنفرانس استانبول به خبرنگاران 
گفت، من فعلا به جاهایی غیر از ایران نگاه می کنم، زیرا شرکت بی پی قبلا برای 
ســال جاری متعهد به انجام 15 میلیون دلار سرمایه گذاری در سایر نقاط جهان 

شده است.
شرکت های آمریکایی نظیر اکسون موبیل و شورون هم از فعالیت در ایران منع 
شده اند اما شرکت های اروپایی نظیر بی پی امکان حضور در بخش انرژی ایران را 
دارند. عامل مهمی که مانع از ورود سرمایه گذاران به ایران می شود، انتقاد دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور آمریکا از توافق هسته ای و تهدید وی برای خروج از برجام 

یا اعمال تحریم های بیشتر علیه ایران است.
زمانی نیا گفت: تصمیم بی پی برای محتاط بودن در مورد ایران یکی از اثرات 

فشار آمریکا برای کار نکردن با ایران است.
همچنین یک منبع آگاه گفت، شــرکت رویال داچ شل که سال گذشته یک 
موافقتنامه اولیه برای بررسی فرصت های میادین نفت و گاز ایران امضا کرده، نگران 
تحریم های آمریکاست و گزینشی تر از شرکت توتال در زمینه انتخاب بانک های 

طرف همکاری اش عمل می کند.
یک سخنگوی شرکت رویال داچ شل گفت: »شل علاقمند به بررسی نقشی 
است که می تواند در توسعه پتانسیل های انرژی ایران ایفا کند. ما در حال تعامل با 
مقامات ایرانی هستیم اما همچنان خیلی زود است بخواهیم در مورد سرمایه گذاری 

احتمالی شل در پروژه های ایرانی صحبت کنیم.«
لاســزلو وارو، اقتصاددان ارشــد آژانس بین المللی انرژی گفت، ریسک های 
ژئوپلتیک ایران، قراردادهای پیچیده و ریسک تحریم ها، سرمایه گذارانی که می توانند 

به دیگر مناطق در حال رشد نظیر برزیل هم بروند را می ترساند.
  گفتنی است هر چند ممکن است گزارش وال استریت  ژورنال برای تخریب 
وجهه امنیت سرمایه گذاری در ایران باشد، اما خوش باوری به عدم بازگشت تحریم ها 
و دادن امتیازات ویژه برای جذب شرکت های نفتی خارجی هم منافع ملی را تأمین 
نخواهد کرد. همچنین جدای از خوب یا بد بودن قراردادهای نفتی دولت یازدهم، 
این ادعا که با آمدن شرکت های نفتی غربی به ایران، احتمال بازگشت تحریم ها 

کاهش می یابد با واقعیت سازگار نیست.

دبیر انجمن صنایع کنســانتره و آب میوه با اشاره به اینکه 20 هزار 
از 2۵ هزار تن مصرف کنســانتره پرتقال از خارج کشور تامین می شود 
گفت: این در حالی اســت که کارخانه های کنسانتره داخلی با یک سوم 

ظرفیت کار می کنند.
رضا داودآبادی در گفت وگو با فارس، در پاســخ بــه اینکه چرا وقتی زمانی 
بزرگ ترین صادرکننده کنسانتره سیب و انار بوده ایم، در حال حاضر بخش زیادی 
از کنسانتره مورد نیاز کشور وارد می شود، اظهار داشت: این مسئله دلایل مختلفی 
دارد از جمله آنکه با برقراری تحریم ها بخش زیادی از بازارهای صادراتی که سال ها 
برای به دست آوردن آن زحمت کشیده بودیم از بین رفت و شاهدیم که کشوری 
همچون چین که تنها چند ســال است وارد بازار کنسانتره شده بازار را تصاحب 
کرده است.وی قیمت بالای تمام شده را یکی دیگر از مشکلات پیش روی صنعت 
تولید کنســانتره در کشور برشــمرد و گفت: وقتی قیمت تمام شده کالا در حد 
اســتاندارد جهانی نباشد تولیدکننده منتفع نخواهد بود. از طرفی دیگر بهره وری 
پایین و سود بالای بانکی از دیگر مشکلاتی است که به این مسئله دامن می زند.
عضو هیئت مدیره کانون انجمن های صنایع غذایی ایران همچنین به کمبود 
میوه های مختص به تولید کنســانتره در کشور اشــاره کرد و افزود: یک زمانی 
پرتقال هایی مانند پرتقال شهسواری و پرتقال بمی در بازار فراوان بود اما باغداران 
شــمال به مرور یا به سمت تولید پرتقال های لوکس تامسون که دارای آب کم و 
قیمت گران هستند رفتند یا به مرور باغات را خشک کرده و ویلاسازی انجام دادند.
به گفته داودآبادی از مجموع 25 هزار تن کنسانتره مورد نیاز پرتقال در صنایع 
غذایی کشــور بیش از 20 هزار تن آن به ارزش کیلویی بیش از 20 هزار تومان 
وارداتی است.وی افزود: اکنون حتی اگر میوه ای برای تولید کنسانتره بخواهیم به 
راحتی در دسترس نیست و جالب تر آنکه اکنون تمام کنسانتره مورد نیاز کشور 
وارد می شود. دبیر انجمن صنایع کنسانتره و آب میوه به این نکته هم اشاره کرد 
که اکنون از مجموع 40 کارخانه تولید کنسانتره در کشور اغلب آن ها با یک سوم 
ظرفیت فعالیت می کنند و در مقابل شــاهدیم که انواع نوشیدنی های میوه ای به 
صورت رسمی و غیر رسمی با قیمت های گزاف در یخچال مغازه ها قرار می گیرد 

بدون اینکه روی قیمت و کیفیت آن نظارتی شود.

روستاهای شهرستان درمیان در شرقی ترین نقطه خراسان جنوبی 
هم مرز با کشور افغانستان، سال هاست با خشکسالی دست وپنجه نرم 
می کنند و حالا چشــم انتظار اقدام موثر مسئولان، نفس های آخر خود 

را می کشند.
به گزارش مهر، روســتای کلاته نظر در شهرستان درمیان چند کیلومتری 
مرز خراسان جنوبی با افغانستان واقع شده است. این روستا با حدود 20 خانوار 
و جمعیتــی کمتــر از 100 نفر در چند کیلومتری مرز قــرار دارد به طوری که 
ساکنان آن را می توان مرزداران کشور دانست. کلاته نظر از محرومترین روستاها 
در خراسان جنوبی است به طوری که براساس شاخص ها، ضریب محرومیت این 

روستا 9 است یعنی انتهای محرومیت.
برای رســیدن به کلاته نظر باید بیش از 15 کیلومتر در سنگلاخ و پستی و 
بلندی راند تا در انتهای راه چند خانه روســتایی رو به ویرانی نمایان شود. اهالی 
روستا می گویند: شما یکبار برای آمدن به اینجا این همه سختی کشیدید اما این 
مسیر هر روزه ماست. مسیر هر روزه کودکانمان برای رفتن به مدرسه، مردانمان 
برای فروش اندک شیر بز و گوسفند باقی مانده و زنانمان برای رسیدن به طبیبی 

که راه چاره مارگزیدگی و زایمان را بداند.
زینب یکی از زنان روستا است، با کودکی در بغل داستان زنی را روایت می کند 
که 2 سال پیش بر اثر نیش زنبور جان خود را از دست داد. آمبولانس وقتی رسید 
که زن جان خود را از دست داده بود. از همان زمان وزارت بهداشت کار ساخت 
خانه بهداشــت را آغاز کرد و چند ماه پیش کار احداث ساختمان خانه بهداشت 

تمام شد اما درب آن همیشه قفل است!
خانه بهداشت مهر و موم شده به کار روستاییان نمی آید. وقتی به مسئولان 
بهداشــت درمیان مراجعه کردند به آنها گفته شد تا سال 99 خبری از خدمات 
بهداشتی و درمانی نیست. اهالی کلاته نظر برای رفع و رجوع بیماری های معمولی 
با طی 30–40 کیلومتر خود را به اسدیه و درمیان می رسانند اما وقتی مرض بیخ 
پیدا می کند یا زنی پا به ماه می شــود، تا بیرجند 200 کیلومتر راه است. عقرب 
گزیدگی هم در کلاته نظر شایع است؛ همان که روستاییان با زبان فارسی صحیح 
»کژدم« می نامندش.نبود بهداشت در کنار بی آبی به رشد انواع بیماری ها منجر 
شده است. بیشــتر کودکان دچار سوء تغذیه هستند که وضعیت کل استان هم 
بهتر نیســت. مدیرکل امداد خراسان جنوبی می گوید: شش هزار کودک ۶ سال 
در استان سوء تغدیه دارند که کمیته امداد تنها امکان ارائه خدمت به 3500 نفر 
از آنان را دارد. در حال حاضر تأمین آب شــرب روستای کلاته نظر همانند 500 
روستای دیگر در خراسان جنوبی از طریق تانکر انجام می شود. یک تانکر هفته به 
هفته به روستا آورده می شود و از آن لوله کشی به وسط روستا انجام شده است. 
انسان و دام از همین آب مصرف می کنند. گاه پیش می آید که آب تانکر به اتمام 
می رســد اما خبری از تانکر جدید نیســت. 100 نفر اهالی روستا زیر گرمای 40 
درجه تابســتان ساعت ها و گاه شبانه روزی بی آب می مانند. انگار این روستاها در 
میانه دعواهای جناحی و پاسکاری متداول دستگاه های اجرایی فراموش شده اند.
نخستین چیزی که پس از ورود به روستا جلب توجه می کند، وجود چندین 
نفر افراد دارای معلولیت است همانها که اهالی کلاته نظر به اشتباه آنان را »عقب 
افتــاده« می خوانند؛ از افراد بالغ تا نوجوانان و حتی کودکان شــیرخوار. مهدی 
نوجوان 14 ساله ایست که از ناحیه پا فلج است. بستگانش می گویند از بدو تولد 
این بیماری را داشــته و حالا روی دستهایش به سختی خود را از این سو به آن 
ســو می کشد. شاید برای مهدی دیگر نشــود کاری کرد اما حدیثه تنها یکسال 
دارد. پاهای حدیثه هم معلول است.حدیثه از هر دو پا معلول است؛ هنوز درکی 
از تفاوت خود با دیگر کودکان ندارد اما یکی دو ســال دیگر که ببیند همســن و 
ســالانش این سو و آنســو می دوند و بازی می کنند تازه متوجه محدودیت های 
خود می شــود.مادر »حدیثه پیشرو« از امروز غصه آینده فرزندش را دارد و چین 
و چروکهای صورتش گواه دردی است که از درون احساس می کند. او می گوید: 
از بدو تولد متوجه مشکلی در دخترم شدیم. به پزشک که مراجعه کردیم، گفتند 
باید فیزیوتراپی شود و شاید حرکت به پاهای حدیثه برگردد اما هزینه فیزیوتراپی 
12 میلیون تومان اســت و همه روســتا هم که جمع شویم چنین توانی نداریم.
کلاته نظر بیستمین سال خشکسالی را می گذراند و کاریز روستا هفت سال است 
که خشک شده است. با ادامه خشکسالی، دور نیست روزی که کلاته نظر همچون 
1۶00 روســتای دیگر خراسان جنوبی از بین برود یا مردمانش خانه و زندگی را 
رها کنند و به جای دیگری یا به شهر بروند. همین حالا هم ریزش جمعیت روستا 
آغاز شده است. جمعیت روستا که سال 85 بیش از 1۷5 نفر بود در سرشماری 

سال 90 به 91 نفر رسیده است.
عبدالله از اهالی روستا می گوید: ما نمی خواهیم روستا را تخلیه کنیم. اینجا 
وطن ماست و آبا و اجدادمان همین نزدیکی زیر خاک خفته اند. آب هم که نباشد، 
می مانیم و پایمردی می کنیم. او می افزاید: ما مردمان خراسان همچون خاکمان 
قانعیم. اندک آبی اگر باشــد خاک مستعد خراسان سبز می شود و محصولاتش 
همه چون خون شــهدایمان سرخ اســت. ما هم با کمترین امکانات می سازیم و 
گله ای نداریم.علی اکبر اما معتقد است روستا تا چند سال دیگر تخلیه می شود. 
می گوید: آب تا روســتای ما تنها 2 کیلومتر فاصله دارد اما می خواهند آب را به 
جای دیگری منتقل کنند. گوسفندانم در اثر بی آبی تلف شدند و از بین رفتند و 
امروز فقط 10 گوسفند دارم. در گذشته همه چیز داشتیم؛ چغندر می کاشتیم و 

شلغم و گندم و جو. زرشک هم همیشه بود.
وضعیت در روســتای دونخی هم بهتر از کلاته نظر نیست. اگر در کلاته نظر 
مردم به بی آبی عادت کرده اند، اینجا تازه یکســال است که قناتش خشک شده 
است. روستاییان امیدوارند بارش ها امسال بهتر شود تا قنات بار دیگر پرآب شود 
اما مسئولان استانی امید زیادی برای رفع خشکسالی به این زودی ها ندارند. شغل 
مردم این روستا هم اغلب دامداری است. تا چند سال پیش هر خانواده 200-100 
گوســفند و بز داشت اما حالا تعداشان به زیر 20 راس رسیده است. حالا صرفه 
ندارد برای 10 گوسفند یکنفر به صحرا برود برای چرای دامها. گوسفندها را یکجا 
جمع می کنند و یک نفر چوپان آنها را به چرا می برد. زمین هم که تنگدست شده 
و برای رسیدن به مرتعی مناسب باید ۷-8 کیلومتر را پیاده طی کند. همین شده 

که بیشتر جوانان روستا بیکار شده اند.
واقعیت این اســت که کلاته نظر و دونخی هنوز زنده هستند اما اگر وضعیت 
همین طور ادامه یابد دیر زمانی نمی پاید که آنها هم باید تسلیم خشکسالی و بی آبی 
شوند. مسئولان استانی می گویند این مردم قانع هستند و قناعت اگرچه ستودنی 
است اما خود ســبب محرومیت مضاعف این روستاها شده است. آنها هیچ چیز 
نمی خواهند جز آب چون معتقدند: زندگی سر آب است؛ آب نباشد هیچ چیز نیست.

احیاء روستاهای محروم خراسان جنوبی 
در گرو اقدام عملی مسئولان

مدیرعامل مپنا گفت: ما هنوز نمی دانیم شرکت یونیت چه اقدامی 
انجام می دهد اما از نظر بنده قرارداد ســاخت نیروگاه با این شــرکت 

ترکیه ای اشتباه است.
عباس علی آبادی در گفت وگو با خبرگزاری فارس در پاسخ به این سوال که 
آیا شــرکت یونیت ترکیه با مپنا برای ساخت نیروگاه مذاکره کرده است اظهار 
داشــت: ما هنوز نمی دانیم که این شرکت ترکیه ای چه اقدامی انجام می دهد و 
این موضوع را باید از مقامات وزارت نیرو بپرسید اما از نظر بنده، قرارداد ساخت 
نیروگاه با یونیت ترکیه اشــتباه است.وی در پاسخ به سوال دیگری درباره اینکه 
معاون وزیر نیرو می گوید »مپنا« با گذشــت یک سال از امضای قرارداد ساخت 
پنج هزار مگاوات نیروگاه ســیکل ترکیبی در کشــور هنوز مدل مالی خود را به 
شرکت دولتی برق حرارتی ارائه نکرده است، گفت: چطور هنوز تامین مالی نشده 
اســت که اولین نیروگاه در حال نصب است؟ بروید از معاون وزیر نیرو بپرسید، 
اما بنده اعلام می کنم که این اقدام انجام شــده و اولین نیروگاه در حال نصب 
است وگرنه قرارداد آن نیز امضا نمی شد.مدیرعامل مپنا ادامه داد: بنابراین از نظر 
مپنا پروژه ساخت پنج هزار مگاوات نیروگاه سیکل ترکیبی هیچ مشکلی ندارد و 
جلو می رود و اولین توربین ها در حال نصب است و نزدیک به یک سال است که 
پروژه مزبور کلید خورده اســت. افرادی که این مطالب را مطرح می کنند دنبال 

اهداف خود هستند تا نفع ببرند.
علی آبادی در پاســخ به این سوال که از این پنج هزار مگاوات چه میزان در 
حال نصب اســت، گفت: مپنا در حال حاضــر هزار مگاوات آن را در حال نصب 
دارد و خواستگاه های آن نیز بندرعباس و تبریز است.وی در پاسخ به این سوال 
که هیئت مدیره جدید مپنا را پس از انتقال از آســتان قدس به وزارت نیرو چه 
کسانی تشــکیل می دهند گفت: مپنا هیچگاه به آستان قدس داده نشده بود و 
هیچ وقت سهامداری به نام آستان قدس در این شرکت نداشتیم چرا که سهامدار 
مپنا شرکت صبا است که سهام آن کمتر از 50 درصد برای وزارت نیرو و ساتکاب 
اســت. مابقی سهام یعنی یک مقدار بیشتر از 50 درصد مربوط به مهاب قدس 
می شود. ضمن اینکه وزارتخانه های کشور، راه و شهرسازی و رفاه هم حتی یک 
سهم کوچک در مپنا ندارند. اینکه چه کسانی عضو هیئت مدیره مپنا می شوند 

هم این به بنده ارتباطی ندارد.

مدیرعامل مپنا:

قرارداد ساخت نیروگاه 
با یونیت ترکیه اشتباه است

عضوکمیسیون صنایع ومعادن مجلس با تأکید بر 
اینکه روسای قوا و مسئولین کشور باید در اجرای 
قانون پیش تر از همگان باشند گفت: چطور می شود 
رئیس جمهور به قانون مصوب مجلس و تایید شده 

از سوی شورای نگهبان تمکین نمی کند.
به گزارش تســنیم، حســینعلی حاجی دلیگانی در 
خصوص روند اجرای قانون رفع موانع تولید و عدم اجرای 
برخی قوانین در دولت ها به خانه ملت گفت: مشــکل ما 
در همه قوانین و قانون رفع موانع تولید، عدم اجرای آنها 
اســت که دولت ها برای عدم اجــرای آن دلایل مختلفی 
دارد.نماینده مردم شاهین شهر، میمه و برخوار در مجلس 

شورای اسلامی با بیان اینکه دولت ها هنگامی که قانونی 
برابر میل  آنها نباشد آن را ابلاغ نمی کنند، گفت: می توانیم 
از قوانین برنامه ششم، مواد دائمی قانون برنامه و یا قانون 
مربوط بــه امر به معروف و نهی از منکر به عنوان قوانین 
ابلاغ نشده توسط دولت یاد کنیم.وی اضافه کرد: روسای 
قوا و مســئولین کشور در اجرای قانون پیش تر از همگان 
باشند، چطور می شود رئیس جمهور به قانون تصویب شده 
توسط مجلس شورای اسلامی و تایید شده توسط شورای 
نگهبان تمکین نمی کند.حاجی دلیگانی با تاکید بر اینکه 
نمی توان قوانین را به دلیل همســو نبودن با عقاید ابلاغ 
نکــرد، تصریح کرد: دولت ها آنقــدر تاخیر در تهیه آیین 

 نامــه  قوانین می اندازند که قانون به دلیل گذشــت زمان 
تاثیر خود را از دســت می دهــد و دیگر کارایی لازم خود 
را ندارد.این نماینده مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: 
تاخیر در تهیه آیین نامه نیز دلایل مختلفی دارد که یکی 
از آنها اختلاف بین دستگاهای اجرا کننده قانون است.وی 
با اشاره به اینکه تهیه آیین نامه قانون رفع موانع تولید به 
وزارتخانه های صنعــت، معدن و تجارت، وزارت اقتصاد و 
دارایی، وزارت تعاون، کار و رفاه امور اجتماعی و ســازمان 
برنامه و بودجه واگذار شــده اســت، اضافه کرد: از ابتدا 
تــا کنون بین وزارت اقتصاد و دارایی و ســازمان برنامه و 
بودجه بر ســر این آیین نامه اختلاف وجود دارد و کسی 

نیز به دنبال رفع این اختلاف نیست.حاجی دلیگانی افزود: 
به جای آنکه قوانین را اجرا کنیم مرتب به  دنبال تغییر آنها 
هستیم، به صورت مثال در ادغام وزارتخانه ها وزارت ورزش 
و جوانان تشکیل شد اما هیچ توجهی به بخش جوانان آن 
نشــد با این حال به دنبال تفکیک این دو بخش هستیم.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با 
تاکید بر اینکه تغییر قوانین و تفکیک وزارتخانه ها هزینه 
زیادی را برای کشــور دارد، متذکر شد: حدود 20 درصد 
از کارکنــان دولت  در ســازمان ها و ادارات به دلیل تفاوت 
گرایش های سیاســی به کارگیری نمی شوند، آیا کشور ما 

جای چنین مسائلی است.

یک نماینده مجلس:

رئیس جمهور چطور به قانون مصوب مجلس و شورای نگهبان تمکین نمی کند

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور گفت: ستاد اجرایی فرمان 
امام)ره(، بنیاد مســتضعفان و قرارگاه خاتم الانبیا جزو بهترین مؤدیان 

مالیاتی کشور به حساب می آیند.
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، سیدکامل تقوی نژاد در یک برنامه تلویزیونی 
اظهار کرد: سال گذشته حدود دو میلیون و نهصد هزار اظهارنامه اشخاص حقیقی، 
بیش از 320 هزار اظهارنامه اشــخاص حقوقی و حدود 380 هزار اظهارنامه در 

بخش املاک اجاره ای دریافت شد.
وی اضافه کرد: امســال رشد چهار درصدی را برای بخش مشاغل در خرداد 
داشتیم و بر این اساس حدود ۶0 هزار مؤدی جدید به مؤدیان مالیاتی اضافه شدند و 
این تعداد علاوه بر 300 هزار مؤدی جدیدی است که سال گذشته شناسایی کردیم؛ 
همچنین در بخش املاک اجاره ای بیش از 250 هزار اظهارنامه دریافت کردیم.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی ادامه داد: باید در کشور روی مسئله فرهنگ 
مالیاتی بیشتر کار شود و این فرهنگ در جامعه گسترش پیدا کند به این معنی که 
مردم هم باید تعریف دقیقی از مالیات بدانند و هم آثار پرداخت مالیات را ببینند.
تقوی نژاد افزود: ســتاد اجرایی فرمان امام)ره(، بنیاد مســتضعفان و قرارگاه 

خاتم الانبیا جزو بهترین مؤدیان مالیاتی کشور به حساب می آیند.
وی درباره شــرایط جدید دریافت کارت بازرگانی گفت: به استناد ماده 18۶ 
قانون، کســی که می خواهد کارت بازرگانی داشته باشد ابتدا از نظام مالیاتی در 
خصوص آن فرد اســتعلام گرفته می شــود. کارهای بازرگانی غیر، حدود 3200 
میلیارد تومان مالیات روی دست افراد ضعیف و فقیر جامعه گذاشت که با احتساب 

جریمه آن به هشت هزار میلیارد تومان رسیده است.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور ادامه داد: باید حساب های مردم را شفاف 
کرد زیرا فرار مالیاتی در اقشــار مختلف 13 تا 30 هزار میلیارد تومان تشخیص 
داده شــده است. با بررسی های انجام شده در 2۷ کشور دنیا از سپرده ها مالیات 
اخذ می شود بنابراین اگر به سپرده گذار فشاری وارد نشود می توان از آنان مالیات 
اخذ کرد.در همین حال حسین سلاح ورزی نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران درباره 
وضعیت اخذ مالیات گفت: یکی از مهم ترین اشکالات نظام مالیاتی این است که در 
زمان رکود و تورم، هیچ تفاوتی در سیاست مالیات ستانی و نرخ مالیاتی نمی بینیم.
وی اعلام کرد که نرخ مالیات سال 9۶ نسبت به 95 افزایش پیدا کرده است.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد
قرارگاه خاتم الانبیا، ستاد فرمان امام)ره(

 و بنیاد مستضعفان جزو بهترین مؤدیان مالیاتی

با وجود کاهش فروش در چین و اروپا


